

monarchy and its enduring contribution to Canadian life. I have also had the opportunity to be present at the marriage of Their Royal Highnesses, the Duke and Duchess of York, and to receive here the visit of Her Majesty the Queen Mother, who once again charmed us with her intelligence and her amazing vitality. You may rest assured that I have, on these memorable occasions, given renewed expression to the respect which we all feel.

Two years ago, my government received a national mandate — a mandate for reform. It was a mandate that summoned Canada to the tasks of national reconciliation, economic renewal, social justice, and to a constructive internationalism. Today, my Ministers believe these goals are within reach.

We live today in a world of increasing uncertainty and interdependence. We live in a world where unforeseen events, both at home and abroad, demand flexibility and adaptiveness.

Although my government will remain sensitive to changing circumstances, it is determined to pursue these national objectives in the confidence that their fulfillment will bring lasting benefit to all Canadians.

Canadian agriculture is a vital part of our national economy. Aware of the present difficulties, my government will work in close consultation with provincial governments and farm organizations to help alleviate personal hardship in our farm communities.

The government has already taken special steps to lower farm input costs, improve stabilization programs, and help farmers in financial difficulty.

In the past, regrettably, agriculture has not been a priority in international trade negotiations. My government placed this issue on the agenda of the Economic Summit in Tokyo, and helped secure unanimous agreement to address subsidies in the new round of the Multilateral Trade Negotiations.

In meeting its commitment to Canadian agriculture, my government will spare no effort in seeking to protect the interests of Canada's farming community in the face of unfair pricing and subsidy practices conducted beyond our borders.

My government has acted to enhance the effective operation of Canada's energy industry, by negotiating the Western, the Atlantic, and the Nova Scotia accords and by taking other strong measures to support activity in a period of depressed world prices. Close cooperation with the producing provinces and the energy industry is a foremost objective of my Ministers as efforts continue to sustain Canada's energy prospects through this difficult period. These efforts are consistent with the true meaning and spirit of national unity.

Despite current difficulties, encouraging progress has been made towards renewing and strengthening the national economy. Unemployment is at its lowest level in over four years. Average incomes of Canadian families rose in real terms in 1985 for the first time in five years. The federal deficit has declined for the first time in six years. The prime rate is the

l'EXPO nous rappelle encore une fois la vitalité de la monarchie et sa contribution durable à la vie canadienne. Il m'a été de même donné d'assister au mariage de Leurs Altesses Royales, le Duc et la Duchesse d'York et d'accueillir ici Sa Majesté la Reine Mère qui nous a encore une fois charmés par son intelligence et son extraordinaire vitalité. Veuillez croire que j'ai, en ces occasions mémorables, renouvelé l'expression de mon respect et du vôtre.

Il y a deux ans, mon gouvernement a reçu un mandat national, un mandat de réforme, qui le conviait avec tous les Canadiens à œuvrer à la réconciliation nationale, au renouveau économique et à la justice sociale, et à jouer un rôle constructif sur la scène internationale. Aujourd'hui, mes ministres estiment que nous sommes en bonne voie d'atteindre ces objectifs.

Dans un monde de plus en plus interdépendant, nous sommes constamment à la merci d'événements imprévisibles, tant au pays qu'à l'étranger, qui nous obligent à faire preuve de souplesse et d'une grande capacité d'adaptation.

Mon gouvernement n'en continuera pas moins de poursuivre ses objectifs nationaux avec détermination, confiant que leur réalisation procurera des avantages durables à l'ensemble de la population.

Mon gouvernement est conscient des difficultés que connaît l'agriculture, ce secteur clé de notre économie; de concert avec les provinces et les organisations agricoles, il cherchera des moyens d'atténuer les problèmes de nos agriculteurs.

Déjà, il a pris des mesures spéciales pour réduire les coûts de production, améliorer les programmes de stabilisation et venir en aide à ceux qui connaissent des difficultés financières.

Auparavant, l'agriculture n'était malheureusement pas une priorité dans les instances internationales du commerce. Mon gouvernement l'a fait porter à l'ordre du jour du Sommet économique de Tokyo, et c'est en partie grâce à lui que les participants à la nouvelle ronde de négociations commerciales multilatérales ont accepté à l'unanimité d'aborder la question des subventions agricoles.

Fidèle à son engagement, mon gouvernement ne ménagera aucun effort pour protéger les intérêts de la communauté agricole canadienne en butte aux pratiques déloyales de fixation des prix et de subventionnement qui ont cours au-delà de nos frontières.

Mon gouvernement a aussi pris des mesures pour améliorer la situation de notre industrie énergétique: il a négocié l'Accord de l'Ouest, l'Accord Atlantique et l'Accord de la Nouvelle-Écosse, et il a pris d'autres initiatives vigoureuses pour soutenir l'activité de l'industrie malgré la chute des prix mondiaux. Dans ce contexte, il attache la plus haute importance à l'établissement de liens de coopération étroits avec les provinces productrices et l'industrie. Cette volonté de concertation est conforme à l'esprit et à la véritable signification de l'unité nationale.

Malgré les difficultés actuelles, les efforts entrepris pour restructurer et renforcer notre économie produisent des résultats encourageants: le chômage est à son plus bas niveau depuis plus de quatre ans, le revenu moyen de la famille canadienne a augmenté en termes réels en 1985 pour la première fois depuis cinq ans, le déficit fédéral a diminué pour la